
CANDIDATURA A PONENT DE LA SECCIÓ D’ECONOMIA 
DE  JOAQUIM PERRAMON.  

PROGRAMA ELECTORAL 

Havent estat ponent d’economia des d’octubre de 2020 a octubre de 2023 i 
adjunt a ponent amb Miquel Angel Barrabia des de llavors fins el passat mes de 
març, puc plantejar un programa a partir de valorar d’una experiència que em 
permet proposar una línia programàtica fonamentada en tres idees clau: adequació 
al públic, consciència de l’ecosistema institucional i criteri propi. 

La funció del ponent d’economia, d’acord amb la normativa interna, és la de 
programar els actes d’aquesta temàtica d’interès general a l’Ateneu. El ponent, 
doncs, ha de tenir en compte a qui van dirigits els actes. En primer lloc als socis, 
però també al públic general, amb un interès en la repercussió que pugui tenir en els 
mitjans, a les institucions, etc. 

El segon aspecte que s’ha de tenir en compte és quines altres institucions 
ofereixen actes de la mateixa temàtica destinats a un públic similar. Això és, 
actes oberts, o que es que es puguin veure telemàticament, gratuïts, per al públic, 
els mitjans... N’hi ha moltes:  Col·legi d’Economistes, el Cercle d’Economia, Palau 
Macaya-La Caixa-Club de Roma ... 

Amb la tecnologia actual, la competència que tenim és tremenda. Què podem fer 
amb aquest panorama, amb els nostre públic objectiu i amb els recursos disponibles? 
Doncs m’explicaré a través d’exemples reals a partir d’actes de la nostra etapa: 

 Vam fer una conferència d’Economia i teatre amb Guillem López Casasnovas. Amb 
ell haguéssim pogut parlar  de fiscalitat o moltes altres coses. Però d’aquestes altres 
coses ja en parlaven i ho tractaven els mitjans i ja se’n feia prou divulgació. A la 
conferència sobre teatre va aportar unes dades que no havia sistematitzat ni la 
Conselleria. Va ser una referència i va interessar a un públic interessat qualificat. 

 En la mateixa línia, fa anys vaig organitzar una tertúlia d’Economia i Literatura. De 
la tertúlia Edicions de la UB va editar un llibre que porta 9 anys en totes les fires. 

 Es va fer un cicle d’història econòmica amb el Centre d’Estudis Jordi Nadal. Va ser 
un èxit.  

 L’empresari d’ IA Ramon Trias va venir també com a assistent a les conferències 
d’Ignasi Belda (Director de l’Agència Estatal d’IA) o a la conferència del consultor 
Xavier Marcet. És molt important el tipus de públic que ve als actes. 

 L’acte que vam fer dedicat a Filosofia i Economia va poder cedir a CaixaForum+ en 
virtut d’un conveni que tenia l’Ateneu amb ells. Com vam poder tenir aquesta 
transcendència?  

 Altres convidats, com Pau Solanilla, Joan Gaya, Paco Solé Parellada, Josep Francesc 
Valls, Jaume Miranda, Josep Mestres Domènech, Francesc Dilmé... cadascú en la seva 
especialitat, van expressar pensament propi, original i elaborat per ells. No són set-
ciències que opinen sobre qüestions de les que tothom parla,  sinó pensadors en el 
seus àmbits respectius de coneixement. 

A partir d’aquests casos, sostinc que el valor diferencial de l’Ateneu no rau en seguir 
els temes mediàtics (aranzels, habitatge...) —on hi juguem amb desavantatge— sinó 
en identificar temes i veus singulars que no apareixen en altres espais. Per 
fer-ho, cal formació sòlida, amplitud de mirada i criteri. 

La funció del ponent, en definitiva, és conèixer a fons el panorama de divulgació 
econòmica a Catalunya, distingir el que ja està prou tractat, i crear espais on 
emergeixin idees originals, coneixements nous i veus amb substància. 
Aquest ha estat, i pot continuar sent, l’aportació distintiva de l’Ateneu Barcelonès. 



Proposta de programació  

Quines propostes es poden fer de cara a l’any que falta per concloure el mandat 
general de les Seccions?  A tall de suggeriment, perquè caldrà cercar ponents, 
decidir-ne el disseny si com a conferència o com a cicle, podem apuntar els següents. 

 La Xina, a través de gent amb un coneixement teòric i pràctic. 
 Economia i humor, o Literatura i Economia. Es també un tema original 

que no s’ha tractat i que pot donar molt de si perquè lliga amb grans 
pensadors de l’economia i pot tenir unes possibilitats didàctiques 
considerables. 

 Economia i artesania. L’artesania econòmicament és un sector de gran 
importància, en producció, creació de llocs de treball, cohesió social i urbana, 
tecnologia...  

 Sectors tecnològics amb visió empresarial. Aquest és un món vast, de 
gran interès i que per tant pot donar molt de sí. 

 Economia i educació. Esteve Oroval, que ha estat Catedràtic d’Economia 
Aplicada i té publicart el volum Economia de la Educación (2002), pot ajudar 
a organitzar un acte amb autors del llibre recent de la Fundació Areces. 

Com s’ha vist, la tasca de ponent pot ser complexa, i per tant és important tenir el 
suport i l’estímul dels socis per a dur-la a terme. Tot el coneixement dels socis s’ha 
d’aprofitar. I, en particular, interessen els temes en que es relaciona l’economia amb 
la cultura, l’esport, la història econòmica, l’ecologia  i  la filosofia.  

Presentació del ponent  

A part d’haver estat secretari-tresorer de la Societat Catalana d’Economia, en el que 
es relaciona amb la funció de ponent tenim: 

 Formació 
o Llicenciat en Ciències Econòmiques (UAB,1981) i doctor pel Departament de 

Matemàtiques de la Facultat d’Econòmiques de la UB (2003). L’àmbit de coneixement és 
la incertesa i les inversions 

 Experiència 
o Experiència en el Sector Públic i en el Sector Privat, en la promoció pública i la promoció 

privada, i en l’anàlisi d’inversions públiques i privades. 
o També he estat professor de Periodisme Econòmic a la Facultat de Ciències de la 

Comunicació UAB. 
o He estat vocal de publicacions, Secretari i Tresorer de la Junta de la Societat Catalana 

d’Economia i Ponent de la Secció d’Economia de l’Ateneu Barcelonès. 

 Treballs publicats en l’àmbit de la divulgació de l’economia 
destacaria: 

o Llibres: Relats economàgics (2012),  Bombolles financeres i confusió informativa. Relació 
entre la informació econòmica als mitjans de comunicació i la presa de decisions 
d’inversió (2012),  Literatura i economia (2016) 

o Blogger : GARLAIRES.CAT 

o Ponències i documents de treball: 1.-  Dipòsit Digital de la UB  2.- ponències en els 
Col·loquis de Vic de la Societat Catalana de Filosofia (IEC). 

Proposta d’adjunt a ponent 

M’agradaria  fitxar d’adjunt a ponent per la secció d’Economia en Guifré Belloso. 
Als seus 48 anys, té formació i experiència àmplia en l’àmbit de les finances i 
tecnologia. Coordina una tertúlia transversal al 7 Portes que va ser fundada per Oriol 
Bohigas. Garanteix compromís i constància. 

Contacte: Joaquim.m.perramonmail.com 


